
Asociace:	Snížení	nároků	na	vzdělávání	nedostatek	sester	nevyřeší	
Praha	23.	března	ČTK	(PROTEXT)	

	
Nedostatek	 sester	 ve	 zdravotnických	 zařízeních	 nesouvisí	 se	 systémem	 jejich	 vzdělávání	 ve	
školách.	 Ten	 je	 nyní	 nastavený	 správně	 a	 navrhovaná	 novela	 zákona	 o	 nelékařských	
zdravotnických	povoláních	nepřinese	pacientům	žádná	pozitiva.	Naopak	hrozí,	že	sníží	kvalitu	
zdravotnické	 péče.	 Vyplývá	 to	 z	 dnešního	prohlášení	Asociace	 vysokoškolských	 vzdělavatelů	
nelékařských	 zdravotnických	 profesí	 v	 České	 republice	 (AVVNZP),	 která	 s	 tímto	 návrhem	
novely	zásadně	nesouhlasí.	
Na	vině	současného	stavu	 je	celkové	podfinancování	zdravotnictví	a	zcela	nevyhovující	platové	
podmínky,	 které	 neodpovídají	 těžké	 a	 zodpovědné	 práci	 sester.	 Snížení	 nároků	 na	 vzdělávání	
nepřivede	do	nemocnic	mladé	sestry,	protože	 jim	schází	motivace	nastoupit	hned	po	škole	do	
tak	náročné	práce.	"Skutečné	příčiny	nedostatku	sester	souvisí	s	jejich	přetěžováním,	stresujícím	
pracovním	 prostředím	 a	 nízkým	 finančním	 ohodnocením,"	 uvedla	 předsedkyně	 asociace	 prof.	
Valérie	 Tóthová,	 která	 se	 na	 kvalifikační	 přípravě	 sester	 podílí	 již	 od	 roku	 1982	 a	 nyní	 je	
děkankou	Zdravotně	sociální	fakulty	Jihočeské	univerzity.	Členové	AVVNZP	mají	v	oboru	bohaté	
zkušenosti:	asociace	vznikla	v	lednu	2014	a	sdružuje	dvacet	vysokých	škol	z	České	republiky,	na	
nichž	studují	všeobecné	sestry,	porodní	asistentky,	fyzioterapeuté	a	další	zdravotníci.	
Asociace	důrazně	odmítá	návrat	do	hluboké	minulosti	a	upozorňuje	na	vývoj	medicíny,	který	si	
žádá	mnohem	kvalifikovanější	členy	zdravotnického	týmu	než	dřív.	Je	třeba	také	počítat	s	tím,	že	
klesla	úroveň	středoškolského	vzdělání,	ale	naopak	se	postupem	doby	změnilo	myšlení	pacientů	
a	narostla	jejich	zdravotní	gramotnost,	díky	níž	mají	na	sestry	vyšší	nároky.	"Kvalitní	a	bezpečnou	
ošetřovatelskou	péči	může	zajistit	jen	osobnostně	zralá,	vysoce	odborně	vzdělaná,	kriticky	myslící	
a	 empatická	 všeobecná	 sestra,"	 zdůraznila	 místopředsedkyně	 asociace	 dr.	 Zdeňka	 Mikšová,	
která	je	proděkankou	Fakulty	zdravotnických	věd	Univerzity	Palackého	v	Olomouci.	
Cílem	novely	zákona	č.	96/2004	Sb.	 je	však	přípravu	všeobecných	sester	zkrátit.	Od	roku	2004	
platí	 tato	 pravidla:	 plnohodnotná	 kvalifikace	 vzniká	 tříletým	 bakalářským	 studiem	 na	 vysoké	
škole,	 nebo	 tříletým	 studiem	 na	 Vyšší	 zdravotnické	 škole.	 Současné	 absolventky	 středních	



zdravotnických	 škol,	 které	 studují	 čtyři	 roky	 a	 po	maturitě	 získávají	 titul	 zdravotnický	 asistent,	
plnou	kvalifikaci	nemají	a	mohou	pracovat	 jen	pod	odborným	dohledem.	Ministr	 zdravotnictví	
Svatopluk	 Němeček	 navrhuje	 zásadní	 změnu:	 vrátit	 se	 do	 minulosti,	 kdy	 základ	 zdravotnické	
kvalifikace	 sester	 tvořilo	 středoškolské	 studium	 na	 středních	 zdravotnických	 školách;	
absolventka	SZŠ	by	nově	měla	titul	praktická	sestra.	A	pokud	si	čtyřleté	studium	doplní	 jedním	
rokem	 pomaturitního	 studia	 na	 Vyšší	 zdravotnické	 škole,	 získá	 plnou	 kvalifikaci	 k	 výkonu	
povolání	a	titul	všeobecná	sestra.	
AVVNZP	 tzv.	 systém	 4+1	 odmítá,	 návrh	 nemá	 ani	 podporu	 Odborového	 svazu	 zdravotnictví	 a	
sociální	 péče	 ČR,	 České	 asociace	 sester	 -	 profesní	 organizace	 sester	 a	 Asociace	 vyšších	
odborných	 škol.	 Varianta	 4+1	 nesplňuje	 ani	 směrnice	 Evropské	 unie	 pro	 uznávání	 kvalifikací.	
"Tato	 česká	 třetí	 cesta	 k	 získání	 kvalifikace	 všeobecné	 sestry	 není	 solidním	 a	 dlouhodobým	
řešením	velkého	nedostatku	 sester	 ve	 zdravotnických	 zařízeních	 i	 v	 zařízeních	 sociální	péče.	Po	
věcné	 stránce	 obsahuje	 řadu	 závažných	 rizik.	 Pokud	 by	 byla	 navzdory	 odborným	 argumentům	
přijata,	poškodí	ve	svých	důsledcích	kvalitu	poskytované	péče,	vztahy	mezi	různými	kategoriemi	
sester	 i	 uznávání	 odborné	 kvalifikace	 těchto	 nových	 sester	mimo	 hranice	 ČR,"	 varuje	 prof.	 Jiří	
Mareš	z	Lékařské	fakulty	Univerzity	Karlovy	v	Hradci	Králové.	
Členům	AVVNZP	 také	 vadí,	 že	 připravovaná	 úprava	 zákona	 se	 vůbec	 nezabývá	 kompetencemi	
sester	 a	 dalších	 pracovníků	 (nelékařů),	 kteří	 pracují	 ve	 zdravotnickém	 týmu,	 což	 je	 hlavní	
předpoklad	 pro	 změnu	 ve	 financování	 zdravotnické,	 eventuálně	 ošetřovatelské	 péče	 v	 ČR.	
Upozorňují	 rovněž,	 že	 v	 nemocnicích	 chybějí	 také	 méně	 kvalifikovaní	 pracovníci,	 kteří	 mají	
odlišné	kompetence	od	sester	a	vykonávají	méně	náročné	ošetřovatelské	úkony.	
"Recept"	na	řešení	nedostatku	sester	podle	AVVNZP:	
-	 Vytvořit	 sestrám	 takové	 podmínky	 k	 výkonu	 povolání,	 které	 umožní	 vzdělaným	nelékařským	
profesionálům	uplatnit	nové	kompetence.	
-	Zohlednit	náročnost	výkonu	při	odměňování	sester	a	ostatních	členů	ošetřovatelského	týmu.	
-	 Podpořit	 současné	 vzdělávání	 sester	 navýšením	 kapacit	 vzdělávacích	 institucí	 připravujících	
sestry	-	vyšších	a	vysokých	škol.	
-	Promítnout	pracovní	činnosti	sester	do	úhradové	vyhlášky.	
-	 Změnit	 nastavení	 minimálního	 personálního	 obsazení	 tak,	 aby	 byla	 poskytována	 kvalitní	 a	
bezpečná	péče	a	nedocházelo	k	přetěžování	sester.	
-	Nastavit	systém	smysluplného	celoživotního	vzdělávání.	
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